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Vypracovanie finančnej stratégie mestského podniku na roky 2024-2026.

1. Analýza súčasnej finančnej kondície mestského podniku :

Pri vypracovaní tejto analýzy som použil verejne dostupné informácie, ktoré sú
za rok 2021 zverejnené Finančné výsledky DPB a.s. na portali www.finstat.sk a
Výročná správa za rok 2021, ktorá je zverejnená na internetovej stránke DPB a.s.

Spoločnosť v roku 2021 hospodárila so záporným hospodárskym výsledkom a
to vo výške -1 534 tisíc EUR. Tento výsledok bol spôsobený výrazným prepadom počtu
cestujúcich, čo znázorňuje nižšie uvedená tabuľka:

tisíce osôb

Prepravené
osoby

1.Q 2.Q 3.Q 4.Q Celkom % prepad o
proti roku 2019

Rok 2021 30 260 40 999 46 954 48 195 166 408 -34%
Rok 2020 60 909 41 675 49 165 40 504 192 254 -24%
Rok 2019 63 802 62 816 61 094 64 959 252 672 N/A

Tieto údaje sú iba štatistické, lebo súčasný systém evidencie prepravených
osôb neumožňuje presnú evidenciu osôb. Na týchto číslach je vidieť, aký obrovský
prepad počtu cestujúcich nastal rozhodnutím firiem, aby ľudia pracovali z domu.
Podľa môjho názoru je málo pravdepodobné, že počty cestujúcich, ktoré boli v roku
2019 sa rýchlo vrátia do pôvodného stavu.

Ďalším negatívnym činiteľom, ktorý ovplyvnil HV spoločnosti aj nárast cien
pohonných hmôt a tiež nárast cien náhradných dielov. Treba však povedať, že ani v
predchádzajúcich rokoch spoločnosť nedokázala hospodáriť s pozitívnym
prevádzkovým hospodárskym výsledkom.

Na základe informácií, ktoré som získal z audítorskej správe k roku 2020, ktorá
je dostupná na portali Dopravného podniku Bratislava, tak DPB a.s., má problémy s
dostatočným preukázaním (chýbajúca dokumentácia) niektorých významných
položiek, ktoré sú evidované v účtovníctve a auditor nebol schopný ich relevantne
posúdiť a vyhodnotiť, či sú správne ocenené a zaúčtované. Ná základe toho, že DPB,
a.s., nebol schopný dostatočné vysvetliť a vydokladovať rôzne účtovné záznamy,
auditor udelil podmienený názor.

Vychádzajúc z týchto verejne dostupných informácií v audítorskej správe,
dostupných výkazov za rok 2021, a ukazovateľov ako je ROE (návratnosť vlastného
kapitálu) -5% a iných, musím skonštatovať, že finančná kondícia mestského podniku
nie je najlepšia. Uvedomujem si, samozrejme, že ide o podnik, ktorý slúži verejnému
záujmu a medzi hlavnými cieľmi nie je maximalizácia zisku, ale napriek tomu si myslím,
že každý podnik, či vo verejnom sektore, alebo súkromnom sektore by sa mal pokúsiť
hospodáriť s kladným hospodárskym výsledkom.
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Som si vedomý, že DPB, a.s., funguje z väčšej časti na základe ekonomických
oprávnených nákladov a že akcionár, mesto Bratislava, buď schváli rozpočet, alebo nie.
Bolo by však vhodné nastaviť model tak, aby sa dali relevantne vyhodnotiť aj
merateľné finančné ukazovatele, aby aj mesto Bratislava, ako akcionár, vedelo posúdiť,
či manažment DPB, a.s., vykonáva svoju prácu dobre.

Nakoľko zatiaľ verejne dostupné informácie sú iba k roku 2021, neviem
povedať, aký bol trend v roku 2022, ale dá sa predpokladať, že počet cestujúcich
mohol vzrásť, z dôvodu skončenia pandémie covid 19.

2. Stanovenie najvyšších finančných priorít pre mestský podnik na rok 2023 - 2026:

Implementovať účinnú parkovaciu politiku, dobudovať záchytné parkoviská
predovšetkým na periférii mesta, ktoré by umožňovali využívať systém záchytného
parkovania PARK & RIDE.

Implementovať nástroje na obmedzenie vstupu do mesta, čím by sa odľahčila
existujúca sieť cestných komunikácií a prinútilo by to cestujúcich do hlavného mesta
využívať parkoviská na periférii mesta.

Príjmy z parkovného by som presmeroval na posilnenie MHD a zlepšenie
služieb.

Ďalej navrhujem, aby si cestujúci na záchytných parkoviskách vedeli veľmi
ľahko stiahnuť cestovný poriadok, možno pomocou načítania QR kódu do svojich
mobilných telefónov, aby mali rýchlo a ľahko dostupné informácie o cestovnom
poriadku a vedeli by si tak efektívne naplánovať svoj pobyt v hlavnom meste.

Zabezpečiť aby na týchto záchytných parkoviskách mali jasné inštrukcie, ako si
môžu jednoducho kúpiť cestovný lístok a to v niekoľkých svetových jazykoch.

Pokračovať v obnove vozového parku s nákupom nových, modernejších
dopravných prostriedkov s nižšou spotrebou a prevádzkovými nákladmi. Na
dosiahnutie tohto cieľa je treba využiť rôzne operačné programy integrovanej
infraštruktúry.

Z hľadiska infraštruktúry by bolo dobré naďalej modernizovať zástavky MHD,
aby sa cestujúci pri čakaní cítili príjemne. Vykonať tiež komplexnú analýzu
polôh jednotlivých zastávok s úmyslom optimalizácie prestupných uzlov.

Navrhujem tiež, aby sa aj naďalej rozširovala koľajová infraštruktúra k
novovzniknutým mestečkám ako sú Bory alebo Slnečnice v Petržalke, čo by malo za
následok väčšiu plynulosť a presnosť MHD.
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Myslím si, že tieto návrhy by mali viesť k zvýšeniu využitia MHD v meste
Bratislava, čo by znamenalo vyššie výnosy a obnovu vozového parku a rozšírením
koľajovej infraštruktúry sa dá očakávať zníženie prevádzkových nákladov pre DPB a.s.
a zlepšenie finančnej situácie DPB a.s. aj z dlhodobého hľadiska.

3. Prioritné investičné projekty z hľadiska finančnej návratnosti pre mestský podnik:

Podľa dostupných informácií z výročnej správy roku 2021 spoločnosť DPB, a.s.,
vlastní 884 vozidiel, z ktorých 111 je starších ako 20 rokov a pri ďalších 295
vozidlách je ich vek viac ako 10 rokov a menej ako 20 rokov. Z týchto čísiel vyplýva, že
DPB, a.s., musí kontinuálne pokračovať v obnove vozového parku. Ak chceme posúdiť
návratnosť pri investícii napríklad do kúpy jedného autobusu, tak okrem ceny
obstarávania a prevádzkových nákladov je potrebné poznať priemernú obsadenosť
vozidla (tz. Počet platiacich cestujúcich v priemere na daný typ autobusu) v čase jeho
prevádzky, aby sa dala objektívne vypočítať návratnosť tejto investície. Nakoľko mi nie
sú známe niektoré vstupné faktory, tak neviem posúdiť ich momentálnu návratnosť.
Nákup modernejších a úspornejších dopravných prostriedkov s nižšími prevádzkovými
nákladmi a lepšími emisnými parametrami, priaznivo vplýva aj na životné prostredie.

Rozšírenie koľajovej infraštruktúry a navýšenie vlkm električiek. Električková
preprava má tú výhodu, že v rámci MHD je najplynulejšia a presnejšia, čoho
výsledkom je dodržiavanie cestovného poriadku a spokojnosť cestujúcich. Tak isto má
priaznivejší dopad na životné prostredie.

DPB, a.s., je podnik, ktorý pôsobí v rámci verejnej správy a niektoré projekty
sa nemôžu posudzovať podľa ekonomickej návratnosti. Na realizáciu týchto projektov,
ako boli v minulosti napríklad modernizácia označikov na zastávkach MHD a iné, boli
využívané rôzne operačné programy, kde boli získané zdroje z eurofondov a toto je
určite toto je cesta na financovanie podobných investícií.

4. Možnosti financovania investičných projektov mestského podniku:

Na financovanie investičných projektov spoločnosti využívajú vlastné zdroje,
ktoré vytvárajú kumuláciou ziskov z minulých rokov alebo prostredníctvom cudzích
zdrojov, najčastejšie využívané sú úvery z bánk. DPB, a.s., využíva podľa dostupných
informácií práve tento spôsob financovania.

Pretože hovoríme o podniku vo verejnej správe, ako možnosť financovania tiež
vidím financovanie z rozpočtu hlavného mesta Bratislava formou pôžičky od akcionára
DPB a.s.

Ďalšou možnosťou je zapojenie sa do rôznych operačných programov, kde sa
dajú využiť eurofondy, čo je veľká pomoc, nakoľko obnova vozového parku alebo
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električiek či trolejbusov, je veľmi nákladné investície s pomerne dlhodobou
návratnosťou.

Ďalšia forma financovania by mohla byť emisia podnikových dlhopisov, ktorá
sa dnes stáva častejšou formou financovania rôznych firiem.

5. Stratégia riadenia dlhu a likvidity mestského podniku:

Efektívne riadenie dlhu je znovu spojené z nárastom tržieb za použivanie MHD a
efektívne využívanie vlastného kapitálu.

DPB, a.s., podľa dostupných informácií z audítorskej správy za rok 2020 evidoval
ku koncu tohto roka pohľadávky vo výške 3 085 460 eur, a z tejto sumy 1 859 663 eur
bolo po splatnosti viac ako 361 dní, čo je viac ako 60%, a výšina bola tak isto po
splatnosti, ale menej ako 361 dní t.z., že celá suma pohľadávok bola po splatnosti.

Tieto pohľadávky vznikajú za nezaplatenie cestovného a následne je udelená
finančná pokuta cestujúcemu. Som toho názoru, že ak pohľadávka je po splatnosti
viac ako 180 dní, najefektívnejšie je buď vystavenie platobného rozkazu právnymi
cestami, alebo odpredaj, alebo postúpenie danej pohľadávky firmám, ktoré sa
zaoberajú vymáhaním pohľadávok za % hodnoty danej pohľadávky, a práve získané
prostriedky sa môžu využívať na zníženie dlhu DPB, a.s.

V prípade, že niektoré úvery boli uzatvorené v čase, keď boli vyššie úrokové
sadzby, je možnosť refinancovania dlhu oslovením rôznych bánk a porovnávaním
cenových ponúk.

6. Návrh aspoň 5 kľúčových finančných ukazovateľov (KPIs), na základe ktorých by
malo mesto vyhodnocovať finančnú kondiciú mestského podniku:

Ako kľúčové ukazovatele pre vyhodnocovanie finančnej kondície metského
podniku navrhujem nasledovné body:

 Nárast cestujúcich ktorí budú využívať integrovanú cestnú dopravu. Tento
ukazovateľ by sa mal ďalej prejaviť ako nárast tržieb za použivanie MHD.

 Znížením úhrady na 1VLKM (vlakokilometer), za roky 2020 a 2021 táto úhrada
rástla. Tento ukazovateľ znázorňuje, že rozdiel medzi skutočnými oprávnenými
ekonomickými nákladmi za príslušný kalendárny rok a výnosmi z dopravných
služieb dosiahnutými DPB, a.s., v príslušnom kalendárnom roku narástol, čo
znamená že náklady - výnosy rástli a akcionár (hlavné mesto Bratislava) musel
použiť viac zdrojov zo svojho rozpočtu, aby vykryl tento rozdiel. Dosiahnuť sa to
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dá tým, že sa podarí zvýšiť využívanie MHD cestujúcimi a tiež efektivitou na
strane nákladov.

 Ďalší ukazovateľ ktorý by sa mohol brať do úvahy je miesto kilometer, ktorý
hovorí o prepravovanej kapacite a čiastke, ktorú akcionár uhradí vo verejnom
záujme. Táto úhrada taktiež rástla za posledné roky, čo hovorí o nižšej efektivite
využitia kapacity prepravy.

 Ďalší ukazovateľ by mohol byť aby DPB a.s. dosahoval plusový prevádzkový
hospodársky výsledok a aj pozitívny prevádzkový cash flow. S cieľom dosiahnutia
vyrovnaného hospodárenia.

 Znižovanie celkovej sumy nedobytných pohľadávok používaním dostupných
právnych foriem, ako sú upomienky a následné vystavenie platobného rozkazu,
alebo predajom nedobytných pohľadávok.

Vypracoval: Ing. Juan Marcos


